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بازار  سکه و طلا
نوع

سکه طرح قديم

سکه طرح جديد

نيم سکه

ربع سکه

سکه يك گرمي

هر گرم طلاي 18 عيار

978000

986000

505000

275000

175000

99610

تغييرقيمت

بازار  جهاني

نوع

هر اونس طلا

نقره 

هر بشکه نفت اوپك

هر بشکه نفت برنت

1200/000

16/30

54/09

49/67

تغييرقيمت )دلار(

تغييرنرخ برابري ارزها

يورو به دلار

پوند به دلار

دلار به درهم

1/1323

1/5435

3/673

بازار  ارز
مبادلاتینوع ارز تغييرتغييربازار آزاد

دلار آمريکا

يورو

پوند انگليس

درهم امارات

3432

3917

5295

941

2771

3140

4278

754 -

-

مریم شکرانی - شهروند| در شرایطی که  رویای 
90 دقیقه ای ش��دن مس��یر تهران- اصفهان 13ساله 
می ش��ود. قرار اس��ت تا امروز )چهارش��نبه( ب��ار دیگر 
این پروژه ج��ان تازه ای بگیرد. خبر اج��رای طرح قطار 
پرس��رعت تهران- قم- اصفهان درست از  سال 81 روی 
خروجی رس��انه ها قرار گرفته و هر بار اعلام شده است 
که مدت زمان پایان پروژه 5 س��ال خواهد بود. اما از آن 
زمان تاکنون 13 س��ال می گذرد و 5 سال پایان پروژه به 
سر نیامده است. به هر ترتیب دولت یازدهم، چهارمین 
دولتی اس��ت که این پروژه را درک می کند و قرار است 
بار دیگ��ر بر اج��رای آن اهتمام بورزد. قطار پرس��رعت 
تهران- اصفهان قرار است نقش یکی از طرح های تاریخی 
صنعت حمل ونقل ایران را بازی کند و سرعت سفرهای 
ریلی کشور را از حداکثر 160 کیلومتر بر ساعت به حدود 
2برابر یعنی 350 کیلومتر در ساعت افزایش دهد. اما این 
پروژه حالا در ش��رایطی 13 ساله می شود که مسئولان 
مختلف بارها و باره��ا محل اجرای ط��رح را به صورت 
نمادین کلنگ زنی کرده اند و با وجود گذش��ت بیشتر از 
یک دهه هنوز خبری از رسیدن نخستین قطار پرسرعت 
ایران به ایستگاه شنیده نمی شود. این در شرایطی است 
که گفته های مسئولان نشان می دهد این پروژه پس از 
13 سال هنوز در مرحله امضای قرارداد و طراحی معطل 
مانده و قرار است امروز ششم اسفندماه امسال کلنگ آغاز 
عملیات اجرایی آن توسط رئیس جمهوری بر زمین زده 
شود.  غیر از عملیات زیرساختی پروژه راه آهن پرسرعت 
تهران- اصفهان، ساخت قطار سریع السیر و تولید ریل 
ملی از دیگر طرح هایی است که به سرنوشت خط آهن 
پرسرعت تهران- اصفهان مبتلا شده است. پروژه ساخت 
قطار سریع السیر ایرانی بارها و بارها متوقف شده و حالا با 
تأمین تنها 1.5 درصد از بودجه موردنیاز، پروژه ساخت 
قطار سریع السیر بار دیگر به کما رفته است. از سوی دیگر 
ماجرای ریل ملی نیز در دست انداز افتاده است و قرارداد 
تولید آن برای سومین بار امضا می شود بی آن که امضای 
مکرر این قراردادها تا ام��روز خروجی خاصی به دنبال 
داشته باش��د.  اما برای راه اندازی قطار تندرو باید پس از 
مرحله طراحی، عملیات جانمایی و زیرسازی انجام شود. 
پس از آن عملیات روسازی و علایم گذاری، ریل گذاری، 
احداث تونل ه��ا و پل ها و ... انجام می ش��ود و در مرحله 
بعد عملیات تجهیز ایستگاه ها شامل راه اندازی سامانه 
سیگنالینگ، خرید ترن، سامانه نگهداری و تعمیر ترن ها 
و استخدام پرسنل در دستور کار قرار می گیرد. به گفته 
»محسن پورسید آقایی« مدیرعامل شرکت راه آهن )در 
همایش بین المللی امور مسافری و سیستم های ریلی 
سریع السیر( مسیر راه آهن تندرو تهران- اصفهان 412 
کیلومتر طول دارد که درحال حاضر برای این مس��یر 2 
دستگاه تونل به طول 300 متر، 40 دستگاه پل و 600 
دستگاه پل کوچک لازم اس��ت. »علی نیکزاد« وزیر راه 
و شهرس��ازی دولت دهم نیز در این ب��اره گفته بود که 
در این طرح ب��رای فناوری روس��ازی و علایم گذاری از 
مشارکت خارجی اس��تفاده خواهد ش��د، اما عملیات 
زیرس��ازی طرح با هم��کاری پیمانکار ایران��ی درحال 
اجراست. با این حس��اب پس از گذشت حدود 13 سال 
و بنا بر اعلام ش��رکت راه آهن اصفهان ب��رای راه اندازی 
قطار تندرو تهران- اصفهان تنها 80 درصد زیرس��ازی 
کار انجام ش��ده است و جانمایی برخی از مسیرها نیز به 
دلیل اختلاف با ارگان ها و کشاورزان برای تملک زمین 
موردنیاز طرح، دچار مشکل شده است. این در شرایطی 
است که انجام کارهای روسازی و علایم گذاری با طرف 
چینی نیز درحال حاضر در مرحله قیمت گذاری و تنظیم 
قرارداد قرار دارد. از آن س��و قرارداد تولید ریل ملی برای 
قطار پرسرعت نیز به تازگی و در تیرماه امسال با شرکت 

ذوب آهن اصفهان به امضا رسیده است. 
 قطار پرسرعت 

پس از 13 سال به مقصد نرسيد
»مسیر تهران- اصفهان 90 دقیقه ای می شود« این 
عنوان خبری است که سال هاست بر خروجی رسانه ها 

نشسته و احتمالا مس��افرانی را به وجد آورده است که 
می توانند کمتر از 2 ساعت مس��یر تهران تا اصفهان 
را بپیمایند. سال هاس��ت محل اجرای پ��روژه در قم و 
اصفهان کلنگ زنی می ش��ود و در هر مناسبت ملی، 
مسئولان از قطار پرس��رعتی می گویند که قرار است 
با هواپیما رقابت کند اما حالا کم کم 13 س��ال از آغاز 
این پروژه می گذرد و همچنان اثری از قطار پرسرعت 
دیده نمی شود.  رکوردش��کنی چینی ها در راه اندازی 
قطاری که س��رعت آن ب��ه ح��دود 500 کیلومتر بر 
ساعت می رسید بسیاری از کشورهای جهان را به تکاپو 
انداخت تا با چش��م بادامی ها وارد گود رقابت ش��وند. 
کشورهای اروپایی و ژاپن که تا پیش از این سرعت های 
250 تا 300 کیلومتر بر س��اعت را تجربه می کردند از 
جدی ترین رقب��ای چینی ها به ش��مار می آمدند. در 
این میان قطارهای ایرانی حداکثر سرعتی که تجربه 
می کردند 160 کیلومتر بر ساعت بود که گفته می شد 
میزان آن با احتساب سرعت میانگین، تا 70 کیلومتر 
بر ساعت نیز کاهش می یابد. این موضوع باعث شد که 
مسئولان ایرانی به فکر ارتقای سرعت قطارها افتاده و 
پروژه ای با عنوان قطار پرس��رعت تهران- اصفهان را 
طراحی کنند. س��رعت درنظر گرفته شده برای قطار 
پرس��رعت ایرانی از 200 تا 350 کیلومتر بر س��اعت 
متغیر بود و بنا به گفته مس��ئولان ق��رار بود این طرح 
در مدت زمان 5 س��ال به س��رانجام برسد و نخستین 
قطار پرسرعت ایرانی باید طی این سال ها 35 میلیون 
مسافر و 10 میلیون تن بار را جابه جا می کرد اما هنوز به 

ایستگاه نرسیده است. 
تعویق طرح هيچ توجيهی ندارد

غیر از پ��روژه بی س��رانجام ریل پرس��رعت تهران- 
اصفهان هدف گذاری بعدی قطار پرس��رعت تهران- 
مش��هد بود که این پروژه نیز در ش��رایط مشابه پروژه 
همتای خود معطل ماند. در این شرایط دولتی ها مثل 
همیش��ه مهم ترین دلیل تعلل در به سرانجام رساندن 
این طرح کلان را کمبود اعتبار دانستند. این درحالی 
است که »رمضانعلی س��بحانی فر« عضو کمیسیون 
صنایع مجل��س نهم این موض��وع را رد ک��رده و آن را 
ناشی از کم کاری و سوءمدیریت مسئولان در دوره های 
گذشته می داند. او در گفت وگویی که با انجمن حمایت 
از توسعه قطارهای پرسرعت انجام داده گفته است: در 
دولت گذشته اعتبارات کافی به این طرح اختصاص پیدا 
کرد اما پروژه مطابق برنامه ریزی پیش نرفت. او تأکید 
کرده اس��ت:   هیچ موضوعی جز ک��م کاری نمی تواند 

اختلال در اجرایی شدن این طرح را توجیه کند. 
موضوع بعدی که برای به س��رانجام نرسیدن طرح 
قطار پرس��رعت ایرانی بارها مطرح ش��ده شکس��ت 
مذاک��رات با پیمان��کار چینی و مش��کلات جانمایی 
ایس��تگاه ها ب��وده اس��ت. مدی��ران دولت��ی بارها در 
گفت وگوه��ای خود با رس��انه ها عن��وان کرده اند که 
پیمانکار چینی به دلایلی مانند مشکلات نقل و انتقال 

پول، توقع مالی بیش از ان��دازه و دلایل غیرقابل ذکر! 
حاضر به قبول اجرای این پروژه نشده است. در همین 
زمان »مس��عود نصرآزادانی« معاون ساخت و توسعه 
راه آهن به خبرنگاران گفته که طرف چینی دوباره به 
پای میز مذاکره برگشته و درحال حاضر گفت وگوها 
در مرحله اصلاح قرار  داد و تعیین قیمت عادلانه است. 

در این ش��رایط »عب��اس آخون��دی« وزی��ر راه و 
شهرس��ازی در مراس��م بزرگداش��ت روز حمل ونقل 
موضع گیری تندی نس��بت به جانمایی ایستگاه های 
قطار پرس��رعت ته��ران- اصفه��ان برگزی��د و اعلام 
کرد:   به دلیل مشکلات س��اختاری طرح و مشکلات 
شهرس��ازی، ایس��تگاه های قطار پرس��رعت تهران- 
اصفهان کیلومترها دورتر از ش��هر جانمایی شده اند. 
انتقاد آخوندی به جانمایی ایستگاه ها در شرایطی است 
که مس��ئولان راه آهن اصفهان می گویند برای تأمین 
زمین و محدوده موردنیاز با کشاورزان و برخی ارگان ها 
درگیر ش��ده اند.   در حالی که اصفهانی ها از پیشرفت 
80 درصدی زیرسازی طرح می گویند و برای راه اندازی 
قطار پرسرعت، مهلت جدید 2 ساله تعیین کرده اند، 
اظهارات سایر مدیران دولتی در سطوح کلان تر نشان 
می دهد پروژه قطار پرسرعت تهران- اصفهان پس از 
گذشت حدود 13 سال هنوز در مرحله تنظیم قرارداد و 

طراحی و نقشه معطل مانده است. 
ریل ملی پس از 3 قرارداد  بدون خروجی

موضوع دیگ��ری که در زم��ان اجرای ط��رح قطار 
پرس��رعت تهران- اصفهان مورد توجه ق��رار گرفت 
تولید ریل ملی بود. بر این اس��اس مس��ئولان دولتی 
اع��لام کردند که پس از ح��دود 8 دهه تجربه صنعت 
ریلی در ایران، لازم است که بومی سازی تولید ریل در 
کشور مورد توجه قرار گیرد. این موضوع نیز دستمایه 
تبلیغاتی بسیاری از مس��ئولان دولت قبل قرار گرفت 
تا آن جا که »حمید بهبهانی« وزیر راه و ترابری دولت 
دهم از تولید ریل ملی حمایت همه جانبه ای کرد. اما 
ریل های تولید شده توسط شرکت ذوب آهن اصفهان 
بدون خری��دار مان��ده و »منصور ی��زدی زاده« مدیر 
بازرگانی این ش��رکت به فارس اعلام ک��رده که خط 
تولید ریل در ذوب آهن تا امروز بدون اس��تفاده مانده 
اس��ت. با این حال مدیران در توجیه این موضوع اعلام 
کردند شرکت ذوب آهن ریل U33 تولید کرده که برای 
سرعت زیر 160 کیلومتر مناسب است و این ریل مورد 
نیاز ما نبوده است. این مسأله درواقع اشاره تلویحی به 
راه اندازی یک پ��روژه کلان و صرف هزینه های گزاف 
بدون برنامه ریزی دقیق و کارشناس��ی های لازم بود.  
پس از آن تولید ریل UIC60 در دستور کار ذوب آهن 
اصفهان قرار گرفت برای ساخت این ریل که مناسب 
سرعت های بالاتر از 160 کیلومتر است نیاز به خرید 
تجهی��زات و خرید تکنول��وژی موردنیاز آن ب��ود و با 
تفاهمنامه های بعدی که با ذوب آهن به امضا رس��ید 
این صنعت بزرگ ف��ولادی ملزم به خرید تجهیزات و 

فناوری لازم تولید شد. از اولین تفاهمنامه تولید ریل 
ملی که در  س��ال 87 به امضا رس��ید تا آخرین آن که 
در تیرماه 93 امضا ش��د 3 قرارداد با شرکت ذوب آهن 
اصفهان برای تولید ریل ملی به امضا رس��ید بی آن که 
هیچ یک از این قرارداده��ا منجر به تولید ریل داخلی 

شود.
طرح ساخت قطار پرسرعت هم بر زمين ماند

ساخت  ترن سریع الس��یر ایرانی از دیگر پروژه هایی 
بود که در حاشیه پروژه ریل پرسرعت تهران- اصفهان 
مطرح شد. براساس این پروژه قرار شد 14 نفر از اعضای 
هیأت علمی دانشگاه علم و صنعت به همراه تعدادی از 
دانشجویان مقطع ارشد و دکترا طراحی نخستین قطار 
پرسرعت ایرانی را برعهده بگیرند. این پروژه نیز از زمان 
اجرا تاکنون چند دوره متوقف شد. آخرین دوره توقف 
پروژه قطار سریع السیر ایرانی در  سال جاری اتفاق افتاده 
اس��ت. در این زمینه »محمدحسن بازیار« مدیر طرح 
کلان سامانه قطار سریع السیر ایرانی به مهر گفته است: 
برای انجام این طرح بودجه 135 میلیارد تومانی برآورد 
شده که تاکنون تنها یک تا 2 میلیارد تومان آن تأمین 

شده و کار با پیشرفت 8 درصدی بر زمین مانده است. 
معاون راه آهن: چشم و هم چشمی نکنيم 

کارشناسی جلو   رویم
با تمام این شرایط کارشناس��ان حمل ونقل اعتقاد 
دارند در کش��وری که صنعت ریلی ب��ا یارانه دولتی و 
نرخ گذاری تحت نظ��ر دولت فعالیت می کند و پس از 
گذشت حدود 8 دهه هنوز نتوانسته آن قدر اقتصادی 
باش��د که باعث جذب س��رمایه گذاران مستقل شود، 
راه ان��دازی قطار پرس��رعت در اولوی��ت صنعت ریلی 
کشور نخواهد بود. این کارشناسان می گویند صنعت 
ریلی برای خدمات رسانی به مسافران حداقل کیفیت 
استاندارد را درنظر گرفته و به همین دلیل صنعت ریلی 
در بخش مس��افری هنوز نتوانسته است به سوددهی 
برسد. »محمد راش��دی« معاون مس��افری شرکت 
راه آه��ن دراین باره به »ش��هروند« می گوید: برخلاف 
منتقدان معتقدم راه اندازی قطار پرس��رعت می تواند 
توجیه اقتصادی داش��ته باشد اما مش��روط به این که 
چشم و هم چش��می نکنیم و ملاک را بر این نگذاریم 
که چون فلان کشور قطار پرس��رعت دارد ما هم باید 
قطار پرسرعت راه اندازی کنیم و مباحث کارشناسی را 
نادیده بگیریم. راشدی ادامه می دهد: اقتصادی بودن 
قطار پرس��رعت در مس��یرها به میزان تردد مسافران 
و خواس��ته های آنها بس��تگی دارد. به عنوان مثال در 
مسیر تهران- مش��هد به عنوان یک مس��یر زیارتی و 
توریستی قطار پرسرعت 350 کیلومتری نیاز نیست 
زیرا توریست عجله ای برای رس��یدن به مقصد ندارد 
و همان س��رعت 250 کیلومتر هم جوابگوست اما در 
مسیرهای تجاری مانند مسیر تهران- اصفهان سرعت 
حداکثری موردنیاز اس��ت که مس��افر را ترغیب کند 
به جای اس��تفاده از هواپیما از قطار استفاده کند. زیرا 
همان طور که می دانید اکثر مسافرت های تجاری در 
کشور ما با هواپیما انجام می شود. از سوی دیگر صرف 
هزینه کلان در یک مسیر کم تردد برای راه اندازی قطار 
پرسرعت نیز توجیه اقتصادی ندارد و تمام این مسائل 

باید در برنامه ریزی ها مورد توجه قرار گیرد.
 ایران از نظر دسترسی به سرعت ریلی

 از خاورميانه عقب افتاد
معاون مس��افری ش��رکت راه آهن وضع ای��ران در 
دسترس��ی به قطار پرس��رعت را عقب ت��ر از جهان و 
خاورمیانه می داند و می افزای��د:   درحال حاضر ترکیه 
دارای 2 مسیر با سرعت 250 کیلومتر بر ساعت است 
و در کش��ورهای عربی نیز به دلیل این که چند سالی 
بیشتر نیست که به شبکه ریلی پیوسته اند، سرعت های 
بالا مانند 300 کیلومتر بر ساعت ملاک زیرساخت ها 
قرار گرفته اس��ت اما سایر کش��ورهای منطقه مانند 
پاکستان، افغانس��تان و عراق از نظر سرعت وضعیتی 

مشابه ایران دارند. 

عمليات راه اندازی قطار تندرو »تهران - قم - اصفهان« هنوز در مرحله ابتدایی است

تاخیر 13 ساله قطار پرسرعت در ایران! 
  قطار تندرو  در پيچ و خم سوء مدیریت گم شد                                         کلنگ راه آهن 2 ساعته  تهران - اصفهان زمين می خورد

از تالار چه خبر 

   ایج�اد صندوق ه�ای س�رمایه گذاری 
جسورانه| امیر  هامونی، مدیرعامل فرابورس ایران 
بر اهمیت برگزاری جلسات معارفه برای اختراعات 
تأکید کرد و گفت: واسط های نوآوری به عنوان یک 
نهاد مس��تقل و تکمیل کننده در زنجی��ره دارایی 
فکری حضور خواهند یافت. وی به برنامه ریزی برای 
ایجاد صندوق های سرمایه گذاری جسورانه اشاره 
کرد و گفت: صندوق های سرمایه گذاری جسورانه 
به عنوان یکی از اجزای مهم بازار دارایی فکری عمل 
خواهند کرد و امیدواریم به زودی شاهد راه اندازی 

یکی از این صندوق ها باشیم.

   موافق�ت با پذی�رش 2ش�رکت جدید| 
اس��ماعیل درگاه��ی، مدیریت پذی��رش  بورس 
تهران گفت: در جلس��ه هیأت پذیرش درخواست 
پذیرش و عرضه اولیه ش��رکت های پتروش��یمی 
فجر و سیمان ساوه بررسی و با ورود آنها به بازار دوم 
بورس موافقت شد. وی افزود: همچنین درخواست 
انتقال شرکت  های پتروشیمی جم، بانک خاورمیانه، 
کویرتایر از ب��ازار فرابورس به ب��ورس اوراق بهادار، 

بررسی و با آن موافقت شد.

   صنعت دارو اولویت س�رمایه گذاری در 
بورس| رضا زنگنه، کارشناس بازار سرمایه گفت: 
کاهش حجم مبنا تنها در زمان تشکیل صف های 
خرید یا فروش سهام اغلب ش��رکت های بورسی 
به دلیل روان تر شدن نحوه معاملات حایزاهمیت 
است و اجرای این برنامه در شرایط کنونی که بازار 
س��هام در حالت رکودی قرار دارد نمی تواند عاملی 
برای ایجاد انگیزه و جذابیت قیمتی سهام شرکت ها 
تلقی شود. او صنعت دارو را اولویت سرمایه گذاری 
در  س��ال آتی عنوان کرد و افزود: اکث��ر دارویی ها 
بودجه  سال 94 خود را نسبت به  سال 93 با افزایش 

اعلام کرده اند.

اتفاق روز

 تجهیزات کاهنده مصرف آب   
اقساطی در اختیار مردم قرار می گیرد

حمید چیت چی��ان، وزیر نی��رو با بی��ان این که 
تجهیزات کاهنده مصرف می توان��د تا 25 درصد در 
مصرف آب صرفه جویی ایجاد کند، گفت: تجهیزات 
کاهنده مص��رف آب در اختیار م��ردم قرار می گیرد 
و هزینه آن به  صورت اقس��اط 2س��اله از مشترکان 
دریافت می ش��ود. وی در حاشیه نخستین همایش 
س��الانه مدیری��ت بح��ران و پدافن��د غیرعامل در 
صنعت آب وبرق اظهار داش��ت: خدم��ات آب وبرق 
باید به صورت مس��تمر و با کیفیت در هر شرایطی 
برای مردم تأمین شود. وی درخصوص نشست شب 
گذش��ته ش��ورای عالی آب گفت: در 7 سال گذشته 
میزان بارش ها در کشور 203میلیمتر بوده در حالی 
 که میانگین بلند مدت بارش ها 250میلیمتر است. 
وزیر نیرو با بیان این که در نشست شورای عالی آب 
تصمیم هایی اتخاذ ش��د تا براس��اس آن تدابیر لازم 
جهت عبور از مشکلات کم آبی تابستان  سال آینده 
اندیشیده شود، گفت: برای شهرهایی که با تنش آبی 
مواجه هستند، منابع جدید س��طحی و زیرزمینی 
فراهم خواهیم کرد. وی همچنی��ن با تأکید بر لزوم 
تفکیک آب شرب و غیرشرب برای مناطقی که دچار 
مشکل هستند، افزود: با در اختیار گذاشتن تجهیزات 
کاهنده مصرف به صورت اقساط 2ساله به مشترکان، 
می توان ت��ا 25 درصد در مص��رف آب صرفه جویی 
کرد. چیت چی��ان با بیان این که در برخی ش��هرها، 
ش��هرداری ها از آب ش��رب برای آبیاری فضای سبز 
استفاده می کنند، تصریح کرد: براساس تصمیم های 
شورای عالی آب، انشعاب شهرداری هایی که تا پایان 
 س��ال 94 به جایگزینی انشعاب آب ش��رب با منابع 

غیرشرب اقدام نکنند، برچیده خواهد شد.

گزارش

ش�هروند| بورس تهران از زمستان گذشته تا 
امسال تقریبا یکس��ره در مدار نزول حرکت کرده 
و به جز چندهفته استثنایی؛ نگذاشته آب خوش 
از گلوی س��هامداران پایین برود. حالا در آخرین 
ماه  س��ال متولیان ب��ازار و تیم اقتص��ادی دولت 
به صرافت افتاده اند با هم اندیش��ی بیش��تر راهی 
برای نجات این ب��ازار پیدا کنند هرچند وعده ها و 
راهکارهای تا پیش از این ه��م هنوز نتیجه نداده 
و اهالی بورس تقریبا به هیچ خبر خوشی واکنش 
نشان نمی دهند. به  هر حال در جلسه هم اندیشی 
کارگزاران بورس با مس��ئولان ارش��د اقتصادی، 
متولیان اقتصاد کماکان قصد امیدوار کردن بازار 
را داشتند تا اگرچه دست کم برای امسال آب از سر 
آنها گذش��ته اما امیدها برای پیدا کردن راه نجات 

برای  سال آینده زنده بماند.
در این نشست، علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی 
و دارایی از گش��ایش نمادهای پالایشگاهی در بازار 
س��رمایه در  آینده نزدیک خبر داد و گفت: فرهنگ 
بورس متوازن با این بازار رشد نکرده است. او افزود: 
مهم ترین مشکل اقتصاد کشور تنگنای مالی است 
که عم��ده تولیدکنندگان با آن مواجه هس��تند. او 
اضافه کرد: در گذش��ته و حال عمده نیازها از نظام 
بانکی تأمین می ش��د در حالی  که باید برنامه ریزی 
به گونه ای باش��د که تأمین مالی از بازار سرمایه نیز 

افزایش یابد.

بورس بهترین محل برای سرمایه گذاری 
بلندمدت 

طیب نیا گفت: بهترین محل برای سرمایه گذاری 
مردم در بلندمدت بازار سرمایه است؛ اگر بخواهیم 
جلوی التهاب ب��ازار کالا، ط��لا و ارز را بگیریم باید 
نقدینگی را به س��مت بازار س��رمایه هدایت کنیم. 
وی ب��ا تأکید بر این که در بازار س��رمایه ش��ائبه ای 
برای رب��وی بودن وجود ن��دارد، گفت: ویژگی مهم 
بازار س��رمایه جوان بودن فعالان این بازار نسبت به 
سایر بخش هاست و همین موضوع موجب شد که 
در گذشته تاکنون تغییرات قابل ملاحظه ای در این 
بازار رخ دهد. اگرچه هنوز تا حد مطلوب فاصله وجود 
دارد. وزیر اقتصاد با بیان این که بازار س��رمایه آینه 
تمام نمای اقتصاد کشور است، افزود: اگر می خواهیم 
بازار سرمایه شاداب و پررونق باشد باید رشد بخش 
واقعی پررونق ش��ود. او ادامه داد: ش��کی نیست که 
هزینه های رکود از تورم بیشتر و بدتر است اما به این 
خاطر دنبال کنترل تورم هستیم که معتقدیم نیاز 

خروج از رکود کاهش تورم است.
طیب نیا همچنین گفت: آنچه در گذشته اتفاق 
افتاده تقصیر هرکسی که باش��د باید اصلاح شود. 
از هر رو بای��د به جای انداخت��ن تقصیرها به گردن 
یکدیگر سعی کنیم بی ثباتی در اقتصاد حاکم نشود. 
او افزود: م��ا هم دلمان نمی خواهد نمادها را ببندیم 
با این همه ظرف یک س��ال گذشته نماد پالایشگاه 

بسته ش��د که ما هم به آن اتفاق مایل نبودیم اما با 
همکاری وزارت نفت بخشنامه مربوطه صادر شده 
و به زودی می توانیم نماد پتروشیمی ها را آزاد کنیم. 
او همچنین گفت: دیگر ب��ه من نگویید وزیر دارایی 
چون من وزیر اقتصاد هستم و علم اقتصاد را می دانم.

نرخ سود به صورت بی سابقه ای بالاست
طیب نیا به نرخ سود سپرده های بانکی اشاره کرد 
و گفت: نرخ های سود بانکی الان در حد بی سابقه ای 
بالاس��ت چون فاصله سود اس��می و تورم بین 7 تا 
10 درصد می باش��د و این موضوع منطق اقتصادی 
ندارد. وی تأکید کرد: ما معتقدیم نرخ س��ود نباید 
دس��توری باش��د اما چرا با وجود کاهش نرخ تورم 
کماکان نرخ س��ود بالاس��ت؟ چ��ون عرضه منابع 
جوابگوی نیازها نیس��ت. وزیر اقتصاد ادامه داد: در 
هفته قبل بانکی منابع 20.9درصدی را معامله کرد، 
این به این معناست که خود بانک هم با فشار منابع 
روبه روست، بنابراین اگر نرخ سود دستوری کاهش 
یابد، نمی توانیم وضع را کنترل کنیم چرا که منابع 
از بازار س��رمایه به بانک ها و از بانک های منضبط به 
غیرمنضبط در حال گرایش اس��ت. وی افزود: برای 
رفع این مشکل باید سرمایه بانک ها افزایش یابد و 
این موضوع در لایحه رفع موانع تولید مطالبه شده 
که منتظریم این لایحه در شورای نگهبان تأیید لازم 
را بگیرد و با کمک مجلس منابع لازم برای افزایش 
سرمایه لحاظ شود. طیب نیا به بدهی دولت به نظام 

بانکی اشاره کرد و گفت: بدهی دولت به نظام بانکی 
عدد قابل ملاحظه ای است؛ وضع به گونه ای است که 
بخشی از منابع بانک ها در دست دولت و بخش دیگر 

در بخش خصوصی قفل شده است.
می توانيم 100 هزار بشکه نفت عرضه کنيم

بیژن زنگنه وزیر نفت هم در این نشست با اعلام 
خبر خوشی دیگر گفت: ما توانایی عرضه تا 100 هزار 
بش��که نفت خام را در بورس انرژی داریم، علاوه بر 
این می توانیم انواع فرآورده های نفتی از جمله نفت 
سفید، نفت کوره، نفت گاز و نفتا را در این بازار عرضه 
کنیم او با بیان این که ما هیچ پیشنهادی در لایحه 
دولت برای خوراک پتروش��یمی ها ندادیم، تصریح 
کرد: وزارت نفت نیز با نرخ 5س��نت مخالف بود اما 
ما در لایحه پیش��نهادی مبنی بر نرخ 20سنت هم 

نداشتیم بلکه این پیشنهاد از سوی مجلس بود.
100 شرکت تعدیل مثبت دارند

محمد فطانت، رئیس س��ازمان ب��ورس و اوراق 
به��ادار هم در این نشس��ت درخصوص پیش بینی 
سود ش��رکت ها برای  س��ال مالی 94  گفت: تا این 
لحظه 178شرکت پیش بینی س��ود خود را اعلام 
کرده ان��د که بیش از 100 ش��رکت تعدیل مثبت و 
71 شرکت تعدیل منفی داش��ته اند. او خاطرنشان 
کرد: بهبود بازار سرمایه نیازمند تشریک مساعی تمام 
عوامل به خصوص خانواده بازار سرمایه و خارج از بازار 

سرمایه را می طلبد.

نماد پالایشگاه ها به زودی باز می شود

قفل شدن منابع بانک ها در دست دولت و بخش خصوصی

شاخص 15۲ واحد دیگر افت کرد

شهروند| شاخص کل بورس اوراق بهادار دیروز 
ب��ا 152 واحد افت به 64 هزار و 525 واحد رس��ید. 
در این روز معامله گران ب��ورس اوراق بهادار تعداد 
440 میلی��ون و 165 ه��زار برگه به��ادار در قالب 
35 ه��زار و 656 فقره معامله و به ارزش 93 میلیارد 
تومان دادوستد کردند. ش��اخص قیمت به عنوان 
یک ش��اخص جدید که به تازگی معرفی شده و از 
دو مولفه وزنی و ارزش��ی تشکیل یافته با 95 واحد 

کاهش به 28 هزار و 103 واحد رسید. 

بازار سرمایه

شاخص ها
عنوان شاخص

كل

30 شركت بزرگ

آزاد شناور

بازار اول

بازار دوم

صنعت

64525.8

2886.3

73627.8

47890.1

124562.1

54044.4

)152.6(

)6.8(

)150.6(

)107.2(

)333.9(

)173.5(

)0.24(

)0.24(

)0.2(

)0.22(

)0.27(

)0.32(

درصدتغييرمقدار

نرخ نامه

دولت یون�ان اقدامات ریاضت�ی را انجام 
نمی ده�د: به گفت��ه یانیس واروفاکی��س وزیر 
اقتصاد یونان، دولت چپ گرای این کش��ور تمام 
سیاس��ت هایی را که وعده داده ب��ود، اجرا خواهد 
کرد. او در مصاحبه با سی ان ان گفت: جنگ یونان 
با  وام دهندگان بین المللی اش درخصوص اقدامات 
ریاضت��ی ادامه خواهد یافت. این در حالی اس��ت 
که یکی از ش��رایط تواف��ق واروفاکیس، همتایان 
اروپای��ی اش و مقامات صن��دوق بین المللی پول 
درباره تمدید 4ماهه مهل��ت پرداخت بدهی این 
کشور، ادامه اقدامات ریاضتی اقتصادی در یونان 

بود.  )سی ان ان مانی(

اعتراض به بودجه تحقيقات انرژی آمریکا: 
رهبران بزرگ تجاری آمریکا در گزارش��ی جدید 
اعلام کرده اند، دولت این کش��ور بودجه بس��یار 
کمی ص��رف تحقیقات انرژی می کن��د و این امر 
خط��ری بلندمدت ب��رای هدف کاهش انتش��ار 
گازهای گلخانه ای دارد و علاوه بر آن به فقر انرژی 
منجر می شود. براس��اس گزارش »هیأت نوآوری 
انرژی آمریکا« بودجه تحقیقات انرژی این کشور 
)به عنوان بخشی از تولید ناخالص ملی( از بودجه 
تحقیقاتی چین، ژاپن، فرانسه و کره جنوبی کمتر 

است.   )نیویورک تایمز(

دلار منتظر اش�اره ای ب�رای افزایش: دلار 
آمریکا طی چندهفت��ه اخیر در ب��ازه محدودی 
به س��ر برده اما در صورتی  ک��ه جانت یلن، رئیس 
بانک مرک��زی آمریکا در اظهارات��ی که در مقابل 
نماین��دگان کنگ��ره آمری��کا خواه��د داش��ت، 
درخصوص دورنمای بازار کار ابراز خوشبینی کند 
این ارز می تواند صعود چشمگیر در مقابل ارزهای 
بزرگ دیگر را از س��ر بگیرد. اظهارات جانت یلن 
نش��ان می دهد که افزایش نرخ های بهره ممکن 
است در اواسط  س��ال آغاز شود در این صورت این 
ارز صعودی می شود و شاخص دلار آمریکا ممکن 

است به بالاترین سطح ممکن برسد. )رویترز(

اقتصاد جهان

رخداد

افزایش نرخ پيامک، پيشنهاد دولت نبود

توضیح وزیر ارتباطات درباره 
هک شدن سیم کارت های ایرانسل

ایسنا| محمود واعظی، وزیر ارتباطات به ارایه 
توضیحاتی درباره ادعاهای مطرح ش��ده مبنی بر 
هک  شدن سیم کارت اپراتورهای ایرانی پرداخت 
و در عین حال اظهار کرد که هیچ یک از مسئولان 
کش��ور برای ارتباطات کاری خود از تلفن همراه 
اس��تفاده نمی کنند. وزیر ارتباطات در پاس��خ به 
سوالی مبنی بر هک شدن سیم کارت های ایرانسل 
و ادعایی که اس��نودن در این زمینه مطرح کرده 
اس��ت؟ اظهار کرد: ما در حال حاضر برای تأمین 
امنیت ارتباطات مرک��ز SOC را راه اندازی کرده 
و در کن��ار آن فعالیت های مرکز ماه��ر را داریم. 
وی ادامه داد: از نظ��ر امنیتی تاکنون تلاش های 
متعددی روی ش��بکه صورت گرفته و فعالیت در 
این حوزه همچنان ادامه دارد. واعظی در عین حال 
عنوان کرد: با این وجود ما هم��واره اعلام کردیم 
که تمام مس��ئولان دولتی و حتی م��ردم عادی 
تلاش کنن��د از موبایل برای ارتباط��ات ضروری 
خود اس��تفاده کنند اکنون هیچ یک از مسئولان 
برای کارهای طبقه بندی شده خود نباید از موبایل 
اس��تفاده کنند، چرا که تلفن ثابت در این زمینه 

امنیتی به مراتب بالاتر دارد. 
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